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Om rapporten Denne rapporten oppsummerer arbeidet som er gjort i prosjektet 
“Digitalisering av veterinærtjenesten”. Rapporten beskriver

• innsiktsarbeid
• analyse 
• konseptutvikling og ny framtidig brukerreise
• anbefalinger for videre arbeid

Til info

• Noen av illustrasjonene og kartene som er lagt inn i 
presentasjonen er vanskelige å lese. De finnes i en lesbar versjon 
som vedlegg.
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Om prosjektet og prosessen



Prosjektbeskrivelsen Prosjektmål/ Kartlegge dagens brukerreise innad i veterinærtjenesten 
gjennom intervju og arbeidsmøter med interessentene, og utarbeide 
forslag til en fremtidig brukerreise med konkrete forslag til tiltak, basert på 
funn og behov fra innsiktsfasen.  

Formål/ Sikre en stabil og sikker veterinærtjeneste i Hattfjelldal og Grane, 
både for ansatte i tjenesten og eier (kommunen) av tjenesten

● Bedre dokumentasjonsflyt som er tilgjengelig for de som trenger 
den (f.eks dyreeier, veterinær, kommune)

● Frigjøre tid som i dag brukes på administrative oppgaver 
(eksempelvis journal, betaling, reiseregning, kart, 
informasjonsutveksling)

● Enklere for nyansatte og vikarer å få oversikt over arbeidsoppgaver 
og historikk 



Involvering i 
prosessen 

• Vi har gjennomført prosjektet i tett samarbeid med prosjektleder 
hos Digitale Helgeland. 

• Både veterinærer, bønder, kommunen, Animalia og 
Landbruksdirektoratet har bidratt gjennom samtaler, intervjuer og 
verksted. 

• Det er flere aktører i feltet som vi ikke har involvert så langt i 
prosessen, grunnet prosjektets omfang. 

.

Prosess



Innsikt Mål: Kartlegge og forstå hvordan dagens veterinærtjeneste fungerer 
fra de ulike aktørenes ståsted, og identifisere behov og utfordringer 
knyttet til denne prosessen. 

Aktiviteter:

• 9 intervjuer med veterinærer, bønder, ansatte i kommune, Animalia 
og Landbruksdirektoratet

• Feltarbeid ved skygging av en veterinær på jobb

• Workshop med de samme rollene for å validere og videreutvikle 
innsikten fra intervjuene.

Prosess



Bildegalleri feltarbeid



Analyse



Analyse av innsikt Vi analyserte innsikten fra både intervjuene og feltarbeidet ved hjelp 
av tematisk analyse. Tematisk analyse går ut på å kode sitatene fra 
informantene for å oppdage underliggende, sentrale tema i 
samtalene. Vi løfter blikket fra informantene sier, til hva de faktisk 
snakker om. Metoden gjør oss i stand til å finne mønstre og 
rotårsaker, samt å se konsekvensen av både funn og 
sammenhenger. I denne prosessen ble også mulighetsområdene 
tydeligere. 

Braun, V., & Clarke, V. (2006). Using thematic analysis in psychology. Qualitative research in 
psychology, 3(2), 77-101.



Dagens brukerreise



Dagens brukerreise I tillegg til analysen, har vi visualisert opp funnene i form av en 
brukerreise. Brukerreiser hjelper oss se hvordan en tjeneste 
fungerer, og er et nyttig verktøy for å sikre at alle aktørene har 
samme bilde av dagens situasjon. Vi har belyst store og små 
utfordringer og muligheter i reisen, i tillegg til overordnede funn. 
Brukerreisen er beriket og validert av de ulike aktørene.  

Dagens brukerreise



Dagens brukerreise

Vedlegg 1 Dagens brukerreise



Hovedfunn



Jeg opplever det som 
krevende å sikre en 
forsvarlig veterinærtjeneste

Kommunen er lovpålagt å sikre tilgjengelige veterinærtjenester hele 
døgnet. Vaktordningen som sikrer tilgjengelighet utenom vanlig 
arbeidstid, blir økonomisk støttet av direktoratet gjennom et vakttilskudd. 
I tillegg kan kommunene søke om et administrasjonstilskudd og et 
stimuleringstilskudd. Over tid har derimot beløpet kommunene søker om 
vært dobbelt så høyt som det direktoratet deler ut.

Veterinærtjenesten er spesielt sårbar for sykdom. Det er færre 
veterinærer som velger å jobbe med stordyr i dag. Dette er knyttet til flere 
faktorer: det er mer lønnsomt å jobbe med smådyr, da betalingsviljen 
blant smådyreiere er høy. Arbeidstiden er mer stabil, og man har et større 
faglig nettverk rundt seg. Flere som utdanner seg som veterinærer er født 
og oppvokst i by, som kan bidra til at flere spesialiserer seg på smådyr.

Videre finnes det ingen tilgjengelig oversikt over vikarer, som gjør det 
krevende for kommunen å få tak i folk til å dekke vaktene. Løsningen med 
å bruke vikarer er kostbart, og mindre effektiv bruk av midler enn faste 
ansettelser.

? ?

?



Jeg strekker meg langt 
for dyra, på bekostning 
av egen helse

Veterinærtjenesten for stordyr er ustabil i dag, men det går som 
regel rundt fordi veterinærene strekker seg langt for dyra og bonden. 
Veterinærene tar ansvar for mye, selv om det kanskje er kommunen 
eller andre aktører som har ansvar for det. Malene kommunen 
bruker for å skrive avtaler med veterinærene, sikrer ikke 
veterinærenes rettigheter og helse godt nok.

Veterinærene står ofte alene, både i møtet med kommunen og 
bonden. Samtidig er et fagmiljø rundt veterinæren viktig for å få 
faglig sparring, støtte og oppdateringer. Fagmiljøet er også viktig for 
å sikre at det er nok personer til å dekke vaktene.



Jeg må prioritere 
hvor jeg trengs mest

Det er færre bønder enn tidligere, som gir veterinærene lengre 
reiseavstand og tidvis mye tid i bil. Samtidig blir det færre oppgaver for 
veterinærene og mindre belastning på dagtid.

For å kontakte veterinæren, pleier bøndene å ringe til veterinæren. Det er 
da som regel for å avtale rutinebesøk, når det er behov for akuttbesøk 
eller rådføring. Veterinærene har gjerne telefontid mellom kl. 8 -10 om 
morgenen, og denne tiden blir da bundet opp til å svare på henvendelser.

I tillegg kan det i løpet av dagen bli ringt inn akuttoppdrag. Veterinæren 
må prioritere hva som er mest akutt hvis det ringes inn flere i samme 
periode. For bonden vil det si at det er lite forutsigbart når veterinæren 
faktisk dukker opp. De har forståelse for at det kan være vanskelig å 
beregne, samtidig som de selv blir veldig bundet opp den dagen 
veterinæren skal komme.



Jeg opplever at 
admin-oppgaver er 
krevende å få tid til

Det er mye som skal rapporteres i dag, blant annet på helsekortet, i 
Dyrehelseportalen og i både bonden og veterinærens journalsystem. I 
tillegg har andre aktører egne systemer hvor ting skal rapporteres inn. I en 
hektisk arbeidshverdag kan det være krevende å få gjort unna 
rapportering og andre admin-oppgaver.

Det varierer hvor digitale både bøndene og veterinærene er. Dårlig dekning 
kan være en faktor som gjør at analoge løsninger er tryggere.



Konseptutvikling



Verksted i 
Brønnøysund

For å starte konseptutviklingen, inviterte vi de ulike aktørene til et 
verksted. Totalt 16 deltakere var tilstede, med representanter fra 
veterinærene, kommunen, Landbruksdirektoratet og bøndene / 
bondelagene. Vi presenterte innsikten, og deltakerne var med å berike 
brukerreisen med mer innsikt. 

Deltakerne fikk i oppgave å velge seg en problemstilling basert på 
innsikten, og idégenerere hva som kunne være løsninger på dette. Av alle 
ideene valgte gruppene seg en idé eller en gruppe ideer som de jobbet 
videre ut til et konsept. Her fikk gruppene et underlag for å jobbe med å 
lage løsning på den valgte problemstillingen, hva som må til for å få det til 
og hvem som må være involvert. 

De fire konseptene dekker temaer som rekruttering av veterinærer, sikring 
av en robust veterinærtjeneste og et digitalt register. 

Se vedlegg bakerst i dokumentet for å se alle ideene. 



Bildegalleri feltarbeid



Digitalt register Problemstilling:
Hvordan kan vi bruke digitale løsninger for å rekruttere veterinærer?

Hva må vi gjøre?
Etablere digitalt register.

Hvordan gjør vi det?
Tilgang til Mattilsynets registre (MATS). Lage en portal for kunde og leverandør 
av tjenesten.

Hvem gjør hva?
Dette må opp i direktoratet.

Løsningen:
Man kan logge seg inn i en database for å se tilgjengelige veterinærer og deres 
kompetanse / behov / utstyr. Her kan man også legge inn egne behov for 
kompetanse / utstyr.

Verdi: Tidseffektivt, gir reell mulighet for å opprettholde lovpålagte krav.
Hva har vi? Vikarpool.

Konsept 1



Vakt og inntjening Problemstilling:
Vaktordning og økt inntjening

Hva må vi gjøre?
Løfte problemstillingen fra kommunalt nivå til statlig.

Hvordan gjør vi det?
Fokusere på dyrevelferd. Bruke kompetanse fra veterinærer og bønder.

Hvem gjør hva?

● Landbruksorganisasjonene må ta det inn i jordbruksforhandlingene
● Kommunene må på banen og varsle om at de ikke klarer å overholde 

forpliktelsene for ordningen
● Staten tar hele ansvaret inkl. økt tilsyn med dyrehelsepersonell

Løsningen:
Staten tar tilbake hele ansvaret for vaktordningen. Statlig sikret 
veterinærtjeneste. Staten sikrer veterinærer på dagtid.

Konsept 2



Robust vaktordning Problemstilling:
Hvordan kan vi skape en robust vaktordning som ikke er sårbar ift. f.eks. 
sykdom hos fast veterinær?

● Bakvakter hele året med godtgjøring fra staten (mer penger)
● Digitale verktøy for å håndtere kommunens og veterinærenes oppgaver 

med vaktordning

Hva må vi gjøre?

● Kvotere inn potensielle produksjonsdyrveterinærer til 
veterinærutdanningen som vil jobbe i distriktsnorge (gulrøtter)

● Beskrive og løfte opp utfordringsbildet til politisk ledelse og synliggjøre 
behov for mer midler.

Konsept 3



Robust vaktordning Hvem gjør hva?

● Kommunen står i spagat mellom mange oppgaver de skal løse. Sliter 
med å skaffe ressurser til veterinærordningen og følge opp det

● Kommunen ønsker å etablere samarbeid med en gruppe av veterinærer 
om organisering og gjennomføring av vakt for å gjøre vakta mer robust.

Løsningen:

● Har rekruttert inn nok veterinærer til å dekke vaktbehov
● Bonden har sikkerhet for å få hjelp 24/7/365
● Kommunen får økonomisk forutsigbarhet
● Digitale verktøy mer effektivt for brukerne, for større sikkerhet for 

dataene, få hjelp til å avdekke utfordringer/svakheter og mulighetsrom

Konsept 3



Mottak av veterinærer Problemstilling:
Hvordan kan vi rekruttere og beholde veterinærer med riktig kompetanse?

Hva må vi gjøre?

1. Bevisstgjøre bøndene
2. "Velkomstpakke" med kart og kontaktinfo til bøndene
3. Alle veterinærer har en mentor / kollegahjelp
4. "Hvordan starte bedrift"-hjelp

Hvordan gjør vi det?

● 1. Tema-møter, fokus på det i alle sammenhenger
● 3. Finansiering
● 4. Rådgivningstelefon, nettside, brosjyre

Konsept 4



Mottak av veterinærer Hvem gjør hva?

1. Bondelagene / faglagene
2. Kommunen lager velkomstpakke
3. Veterinærene og ev. kommunen må organisere. Staten må gi tilskudd - 

mer stimuleringstilskudd / admintilskudd
4. Veterinærforeningen, Breg.

Løsningen:

● Veterinæren føler seg velkommen og blir værende i jobben.

Konsept 4



Bearbeiding av ideer

Vi har i tillegg sortert alle ideene fra 
workshopen ut i fra disse to sporene 
(vertikal linje). Vi har også plassert de 
langs en tidsakse (horisontal linje), basert 
på hva vi vurderer kan gjennomføres på 
kort sikt, og hva som krever mer tid. 
Aksene hjelper oss se hvilke ideer som 
handler om digitalisering, og hvilke som 
handler om andre ting. I denne tjenesten 
er det mye som kan dra av digitalisering, 
men vi ser også at mye handler om f.eks. 
organisering, rekruttering og økonomi. 



Fremtidig brukerreise



Om den fremtidige 
brukerreisen

Vi har tatt med oss konseptene fra verkstedet og utarbeidet de videre. 
I tillegg har vi hentet ut andre ideer fra idegenereringen. Flere av 
konseptene og ideene utfyller hverandre, og vi har koblet de sammen i et 
forslag til en fremtidig brukerreise. 

Den fremtidige brukerreisen tar utgangspunkt i dagens reise. De 
overordnede stegene er fortsatt ganske like som i dag, men innholdet i 
hvert steg er i stor grad endret. 

Reisen er et verktøy for videre konseptualisering, testing og pilotering. 



Vedlegg 2 fremtidig brukerreise



Anbefalinger



Om anbefalingene Vi har trukket ut noen anbefalinger basert på innsikten vi har fått gjennom 
intervjuer, observasjoner og verksted. Anbefalingene kommer ut fra ulike 
deler av innsikten og har ulik grad av detaljering.

● Noen er generelle anbefalinger, mens noen er knyttet til konkrete steg 
i brukerreisene.

● Inne i den nye brukerreisen ligger det også nye tiltak eller nye måter å 
gjøre ting på som ikke er trukket ut som egne anbefalinger her.

● Noen av anbefalingene er også knyttet direkte til ideer som kom opp i 
workshop.

I tillegg ligger det også ideer i idébanken som ikke er vurdert nærmere, og 
som kan testes ut i enkelte kommuner. Dette kan gjøres lavterskel, men 
samtidig såpass systematisk at man etter testen kan evaluere, dele 
erfaringer og vurdere om det er noe å gå videre med.



Nasjonalt system Det finnes ikke noen oversikt over tilgjengelige veterinærer i dag, og 
kommunen er derfor ofte avhengig av egne nettverk eller veterinærene i 
kommunen sitt nettverk for å finne mulige vikarer. Videre er det en sårbarhet i 
et vaktlistene i stor grad settes opp i Excel-dokumenter, ved at det kan glippe 
på rapporteringen til Landbruksdirektoratet på om alle vaktene har blitt fylt 
opp. 

Anbefaling:
● På lengre sikt anbefaler vi å utvikle et nasjonalt system for 

veterinærtjenesten. Systemet burde inneholde:
a. Vaktliste - veterinærene og kommunen har tilgang til å sette 

opp vaktliste i systemet. I vaktlisten føres det inn når de ulike 
veterinærene er på vakt eller jobber dag, ferieønsker, og om 
veterinærene ønsker flere oppdrag i andre distrikter

b. Behov for vikar - kommunen kan melde behov for vikar og 
perioden det er snakk om. Eventuelt kan de bruke oversikten 
over veterinærer som ønsker flere oppdrag for å finne en 
passende kandidat. 

Anbefaling 1



Nasjonalt system a. Oppdrag - veterinærene har tilgang til å se innmelde oppdrag i 
sitt distrikt, og kan velge hvilke de tar på seg og planlegge rute 
basert på dette. 

b. Profil - både kommunen og veterinærene bør ha individuelle 
profiler. I veterinærens profil burde det finnes info om 
utdanning, erfaring og nåværende vaktdistrikt. På kommunens 
profil burde det være info om antall gårder i kommune, hva 
slags type drift som er vanlig i kommunene, hvilket vaktdistrikt 
de er en del av og hvor mange veterinærer som jobber der. 

● Vaktdistriktene på Helgeland kan fungere som en pilot for å teste 
hvilke funksjoner som må være med og hvordan de er i bruk. 

Anbefaling 1



I mange distrikt har veterinærene en fast telefontid hver morgen hvor oppdrag 
ringes inn. Dette binder veterinærene i den fastsatte tiden, og gjør at de ikke kan 
starte på ruten sin. I tillegg får bonden i dag lite info om når de kan forvente at 
veterinæren møter opp, som kan gjøre det vanskelig å planlegge dagen. 

Anbefaling:

● En løsning som en enkelt tilgjengelig er å bruke SMS til e-post. Denne 
løsningen gjør at veterinærene ikke trenger å ha den faste telefontiden, 
men forholder seg til det som blir innmeldt. Løsningen er allerede i bruk i 
noen områder, med stor suksess. Akutte oppdrag ringes fortsatt inn. 

● På lengre sikt kan en slik løsning være koblet mot et nasjonalt system, 
eller være en integrert del av systemet. 

● Løsningen som tar i bruk må gi veterinæren info om type oppdrag, når 
det er ønsket besøk og hvor gården ligger. 

● Løsningen må være enkel i bruk både for veterinæren og bonden, spesielt 
når det kommer til selve innmeldingen. 

● Det burde bli sendt ut en tilbakemelding til bonden om når de kan 
forvente at veterinæren kommer innom, og en ny beskjed når veterinæren 
er på vei. Her er det mulig å hente inspirasjon fra Posten sin løsning for 
varsling av når en pakke blir levert. 

Anbefaling 2

Digital innmelding av 
behov for tjeneste



I dag finnes det ikke noe system for å støtte nye stordyrveterinærer når de 
starter å jobbe. Stordyrveterinærene har ofte ikke et stort fagnettverk rundt 
seg, og det er derfor også færre å rådføre seg med. 

Anbefaling:

● Veterinærer som ønsker å stille som mentor kan melde ifra om dette. 
På kort sikt kan det være å melde ifra til Landbruksdirektoratet. 

● Veterinærer som stiller som mentor burde få et økonomisk tilskudd 
for å gjøre det mer fristende å ta rollen. 

● Mentorordningen kan ha ulik utforming basert på om det er en 
student som trenger praksisplass, eller om det er en nyutdannet som 
trenger støtte det første året i jobb. 

● Når det ikke er behov for en like tett oppfølging, kan sparring og 
veiledning f.eks. foregå digitalt for å gjøre det mer tilgjengelig. 

● For veterinærer som ikke er nyutdannet, men som flytter til et nytt 
distrikt, burde det være en fadderordning på plass.

● Initiativet kan i eies av Landbrukssjefen i kommunene 

Anbefaling 3

Mentor- og 
fadderordning



Forbedringssystem Hvis bøndene eller veterinærer oppdager forbedringsområder i tjenesten, er 
det ingen stedet dette kan meldes inn i dag. Det er ofte små forhold, hvor 
bøndene kjenner godt til veterinæren(e) i området og er avhengig av disse for 
å få hjelp. Det kan derfor være vanskelig å melde ifra direkte til veterinæren, 
spesielt hvis det gjelder større avvik. 

Anbefaling:

● Innføring av et forbedringssystem som kan brukes av både 
veterinæren og bonden for å melde inn forbedringsområder i 
tjenesten. 

● Kommunen mottar forberingsforslagene og bestemmer tiltak basert 
på frekvens og kritikalitet. 

● Når man melder inn forbedringsområde, burde det også være mulig å 
melde inn forslag til løsning eller tiltak.

● Et forbedringssystem kan være en del av et nasjonalt system.

Anbefaling 4



Det er trend at færre velger å bli stordyrveterinær, fremfor å jobbe med 
smådyr. Det er flere årsaker til dette, og at flere er oppvokst i by kan være en 
medvirkende faktor. Dette bidrar til at det er krevende å få tak i nok 
stordyrveterinærer til å dekke alle vaktene som kommunen er lovpålagt å ha. 

Anbefaling:

• Utarbeidelse av en strategi på distriktsnivå for hvordan distriktet skal 
jobbe med rekruttering av veterinærer.

• Samarbeid mellom bondelaget og kommunene for å rekruttere.

Anbefaling 5

Rekrutteringsstrategi



Felles møteplasser Å møtes for å diskutere på tvers av fagfelt og roller har en stor verdi for å 
skape forståelse for ulike perspektiver og behov, samt for å finne 
forbedringsområder. Dette ble spesielt tydelig gjennom verkstedet i 
Brønnøysund, som var første gang veterinærene, bøndene, kommunen og 
Landbruksdirektoratet møttes for å diskutere tjenesten. 

Anbefaling:

● Tilrettelegge for møteplasser mellom de ulike aktørene. 
● Utforske hva som er hensiktsmessig frekvens.
● Det kan være en blanding av fysiske og digitale møteplasser, for å 

gjøre det mer tilgjengelig å delta. Samtidig ser vi at det har en spesielt 
stor verdi når de ulike aktørene møtes fysisk. 

Anbefaling 6



Veien videre



Veien videre • Jobbe videre med det nasjonale systemet
• Avtale møte med Landbruksdirektoratet og Landbruksdepartementet

• Presentere prosjektet
• Jobbe med forankring 

• Møte med KS og Digdir for å sjekke muligheten for å bruke 
felleskomponenter

• Samme team fortsetter med prosjektet



Vedlegg: 

Idébank fra verksted
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